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Jednání Řídicího výboru CPK 
 

Datum konání 18. 10. 2023, 13:00-15:00 

Místo konání online 

Účastníci 
 

Členové ŘV: T. Foltýn, J. Kaňka, M. Lhoták, M. Svoboda, M. Wolna 
Omluveni: T. Kubíček, T. Řehák 
Tajemnice: B. Stoklasová 
Hosté: M. Krčál, J. Pavlík, P. Žabička 

 

I. Uvítání, úvod (M. Lhoták)  
M. Lhoták uvítal všechny účastníky jednání a požádal je o schválení programu zaslaného v předstihu 
s tím, že pořadí projednávaných bodů bude s ohledem na časové omezení některých účastníků 

jednání modifikován. S navrženým programem i se změnou pořadí projednávaných bodů 
všichni souhlasili. 
 
I. Uvítání, úvod (M. Lhoták) 
II. CPK: stav, problémy, výhled (M. Krčál) 
III. Získej: aktuální stav a výhled (J. Pavlík) 
IV. Nákup s provizí pro CPK v nové implementaci tlačítka To chci (J. Pavlík) 
V. Projekt CARDS a CPK (zejména s ohledem rozhraní pro koncové uživatele) (M. Svoboda)  
VI. Kontrola plnění úkolů z minulého jednání (B. Stoklasová) 
VII. Expertní tým: zpráva o složení a činnosti (B. Stoklasová) 
VIII. Různé 
 

II. CPK: stav, problémy, výhled (M. Krčál) 
PREZENTACE  
 
M. Krčál se ve své prezentaci věnoval těmto okruhům: 
● Změny ve vývojovém týmu 
● Vývoj portálu 
● Katalog MZK na portálu Knihovny.cz jako hlavní priorita (aktuální podoba zde 

https://mzk.knihovny.cz 
● Provoz dalších katalogů (KNAV, NK ČR + další)  
● Akce knihoven 
● Podoba homepage Knihovny.cz 
● Zapojování knihoven 
● Marketing 
● Výzkumy 
● Propagace a vzdělávání 
● Návštěvnost 
 
Diskuse 
Knihovny.cz jako základ pro katalogy dalších knihoven 
Diskuse proběhla k možnosti využití portálu Knihovny.cz jako základu pro katalogy dalších knihoven.  
Členové ET se shodli na tom, že jde o velmi významnou možnost, která může přispět nejen ke 

https://bit.ly/RVCPK-2023-10-18
https://mzk.knihovny.cz/
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zvýšenému využití portálu, ale i ke zkvalitnění a sjednocení základních rysů a nabídky služeb českých 
knihoven, což by přineslo významné zpřehlednění a rozšíření služeb pro uživatele. 
 
M. Lhoták upozornil, že nejde jen o katalogy knihoven, ale integraci všech nabízených služeb, včetně 
licencovaných elektronických zdrojů. Zde je třeba dořešit nastavení linkserverů, zde by mohly být 
významnou pomocí projekty CzechElib a CARDS.  
 
Proběhla diskuse o zapojení národních zdrojů. 
 
Zapojování malých knihoven do CPK 
M. Wolna informovala o problematice zapojování malých knihoven v regionu. Nekvalitní záznamy 
malých knihoven jsou příčinou problémů a zdržení. Otázkou je, zda má smysl usilovat i o zapojení 
malých knihoven včetně integrace jejich záznamů. 
 
M. Svoboda vyslovil znepokojení nad pokračující multiplicitní a nekvalitní katalogizací v mnoha 
českých knihovnách a z ní plynoucích nároků na deduplikace při integraci v CPK a vyslovil 
přesvědčení, že jedinou rozumnou cestou je centrální katalogizace. 
 
M. Lhoták a B. Stoklasová se vyjádřili k reálnosti celonárodní centrální katalogizace (s ohledem na 
přetrvávající heterogenní prostředí, několik neúspěšných pokusů v minulosti a současné technické 
možnosti zastřešení katalogů a potenciál linked data) spíše skepticky a vyslovili názor, že v rámci CPK 
zřejmě nemá smysl usilovat o integraci katalogů všech malých knihoven (jen těch s unikátními fondy), 
ale zapojení do CPK může mít velký význam i pro ně s ohledem na možnost rozšíření nabídky služeb. 
Strategii zapojování knihoven je třeba projednat na úrovni Rady CPK. 
 
 

III. Získej: stav, problémy, výhled (J. Pavlík) 
PREZENTACE 
J. Pavlík se ve své prezentaci věnoval těmto okruhům: 
● MVS  
● EDD 
● API pro AKS 
● Vylepšené tlačítko To chci 
● Doručování přes Zásilkovnu 
 
Tlačítko To chci 
Proběhla krátká diskuse k tlačítku To chci. Účastníci jednání se shodli na tom, že obohacení funkcí 
nabízených pod tímto tlačítkem může mít pro uživatele velký význam a může znamenat zvýšené 
využití portálu. Bez prezentace vylepšené funkcionality ale nelze možnosti a přínos posoudit. 
 
B. Stoklasová informovala o tom, že na jednání Expertního týmu v Brně proběhla krátká prezentace 
prototypu, který vypadá velmi nadějně, ale před předvedením na úrovni ŘV nebo Rady CPK ještě 
vyžaduje dopracování a zejména závěr ŘV o tom, co lze/nelze v rámci CPK pod tlačítkem nabízet. 
 
 

IV. Nákup s provizí pro CPK (J. Pavlík) 
J. Pavlík s ohledem na snahu o komplexní nabídku pod tlačítkem To chci znovu otevřel otázku 
možnosti směrování na nákup dokumentů jako nabídky všech dokumentů -  nákup jako doplnění 
vypůjčení v knihovnách, v CPK. Stručně představil nabídku Palmknihy na nákup s provizí pro CPK. 
 

https://drive.google.com/file/d/1lCQTG-gDNxEbgawNukUzdoX4QEzzvJFB/view?usp=sharing


3 

 

Účastníci jednání vyslovili přesvědčení, že pokud pod tlačítkem To chci nabídne CPK i směrování na 
různé možnosti nákupu dokumentů, bude to přínosem spíše pro CPK (větší komfort pro uživatele a 
s ním spojené větší využití portálu) než pro dodavatele, protože počet nákupů přes CPK zřejmě 
nebude alespoň zpočátku vysoký. Je třeba prověřit, zda MZK administrativně nic nebrání funkci v CPK 
doplnit. 
 

V. Kontrola plnění úkolů z minulého jednání (B. Stoklasová) 

 
Požadavky CPK pro zapracování do zadávací dokumentace CARDS 
Odpovídá: M. Krčál + členové ŘV 
Termín: ihned 
Stav: Splněno 
  
Získej a CPK – srozumitelnost pro čtenáře  
Stav: rozpracováno 
Úkol pro rok 2023: Dotažení tlačítka To chci 
Odpovídá: J. Pavlík 
Termín: červenec 2023 
Stav: Splněno (viz bod III) 
  
Dodávání elektronické kopie z DK do ŽK – prověření legálnosti z pohledu DILIA  
Odpovídá: K. Košťálová (konzultace s V. Richterem)  
Termín: červenec 2023 
Stav: Z pohledu dr. Richtera aktuálně není vhodná doba toto s DILIA začít řešit, doporučuje je oslovit 
až poté, co bude uzavřena smlouva na DNNT od roku 2024 
  
„Kuchařka“ pro Bank id                                                      
Odpovídá: K. Košťálová (konzultace s V. Richterem)  
Termín: červenec 2023 
Stav: Splněno https://docs.google.com/document/d/10zmllNEHrEJNB36k2ESSmJb-
kq8Exbkk8ZaoFuxi7qA/edit?usp=sharing 
  
Dopracování právních formulací pro dodávání dokumentů domů nebo na pobočky zásilkoven přes 
Získej  
Odpovídá: J. Pavlík  
Termín: srpen 2023  
Stav: splněno částečně, dolaďuje se v rámci rámcové smlouvy Získej v projektu CARDS 
  
Udržitelnost projektu CPK v MZK – možnosti delimitace činností a pomoc dalších knihoven  
Úkol pro rok 2023: vytipování dalších činností realizovatelných prostřednictvím projektů jiných 
institucí: 
Odpovídá: M. Krčál 
Termín: září 2023 
Stav: splněno částečně 
Probíhá přesun školení na krajské knihovny. 
V rámci tvorby a testování řezů pro jednotlivé knihovny mohou pomoci jejich pracovníci (model 
KNAV), servis ale musí zajišťovat centrum. Opět bude nutné zajištění některých činností v rámci 
projektu VISK KNAV. 
  
MVS – příprava a realizace workshopu pro ředitele knihoven  

https://docs.google.com/document/d/10zmllNEHrEJNB36k2ESSmJb-kq8Exbkk8ZaoFuxi7qA/edit?usp=sharing
https://docs.google.com/document/d/10zmllNEHrEJNB36k2ESSmJb-kq8Exbkk8ZaoFuxi7qA/edit?usp=sharing
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Odpovídá: Karolína Košťálová  
Termín: listopad 2023 
Stav: Splněno částečně 
Je třeba redefinovat cíl a náplň workshopu. 
J. Kutmon byla za poslední cca rok na několika setkáních, kde se mluvila o meziknihovních službách, 
v listopadu jede na regionální funkce do Pardubic. 
2. 11. 2023 pak bude v NK ČR setkání knihoven, které poskytují mezinárodní meziknihovní služby. 
Diskuse 
Cílem workshopu bylo přesvědčit ředitele knihoven, aby se stali ambasadory Získej a jejich knihovny se do 
Získej zapojily. S ohledem na argumentaci některých ředitelů, že to bude možné až po dokončení API pro 
AKS, bude vhodné úkol znovu otevřít po dokončení API AKS v roce 2024. 

 
Doladění smluvních vztahů CPK – zastřešující knihovna s regionální působností – knihovny v gesci 
zastřešující knihovny  
Odpovídá: M. Wolna + právníci MZK 
Termín: listopad 2023 
Stav: bude splněno do konce roku 2023 
Pověřená knihovna musí uzavřít smlouvu s každou obsluhovanou knihovnou, probíhá finalizace textu 
smluv. 

 
 
VI. Expertní tým: zpráva o složení a činnosti (B. Stoklasová) 
PREZENTACE 
B. Stoklasová ve své prezentaci představila složení Expertního týmu (ET) a informovala o jeho 
činnosti. 
ET se věnoval několika stěžejním tématům vybraným na minulém jednání ET. Členové ET pracovali 
průběžně online a osobně se sešli 10.-11.10 v Brně (společně se členy řešitelského týmu z MZK). 
Podrobnosti z jednání obsahuje ZÁPIS Z JEDNÁNÍ , zde budou uvedeny jen projednávané body: 
● Tlačítko To chci – vylepšení a dotažení funkce 

● Jednotná registrace (Analýza pro plošné využití Bank iD) 
● Akce 

● Webové OPACy 

● Jednotný brand služeb, které nabízejí a provozují české knihovny 

● Výběr a akcentace unikátních funkcí CPK pro cílové skupiny knihovník, ředitel knihovny, uživatel 
● API AKS 

 
Diskuse 
Webové OPACy 

Na základě dotazu na postup prací v této oblasti zrekapitulovala B. Stoklasová závěry z jednání ET: 
Nejprve bude vytvořen a otestován řez CPK pro MZK (testování, spuštění únor 2024). 
Následně budou vytvořeny a otestovány řezy CPK pro KNAV a NK ČR. 
Řezy v základní verzi mohou být zprovozněny během listopadu 2023. Poté se budou implementovat a 
nastavovat specifika pro dané knihovny. Tam bude časový horizont záviset na náročnosti úprav a 
součinnosti knihovny. 
Po vytvoření a otestování obecných řezů pro tři pilotní knihovny bude odhadnuta finanční i časová 
náročnost pro další postup a podmínky pro zapojení dalších knihoven. 
 
 
Bank iD 
V návaznosti na informaci o tom, že MSVK implementovala Bank iD do Alephu vlastními silami a že 

https://docs.google.com/presentation/d/1oq_ajYVDeQe5kRQ19iylWrzr3mnZLdZC/edit?usp=sharing&ouid=117412373872132924624&rtpof=true&sd=true
https://drive.google.com/file/d/1ZR7eXUQNlJzQrawyFmshGHMdoJFKkGSg/view?usp=sharing
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Matyáš Bajger ověřil, že je možné sdílet všechny zkušenosti s implementací Bank iD do 
Alephu a pravděpodobně i kód a scripty, což může urychlit a zlevnit implementaci i jinde, požádal M. 
Lhoták o vystavení kódů a scriptu pro využití v KNAV i jinde. 
 
API AKS 
Na dotaz na postup prací na realizaci API AKS odpověděli B. Stoklasová a J. Pavlík, že práce budou do 
konce roku dokončeny, v BitBucket jsou vypořádávány poslední dotazy a připomínky a projekty VISK 
budu na straně všech systémů splněny. 
 
 

VII. Projekt CARDS zejména v souvislosti s uživatelským rozhraním a poskytováním služeb 
koncovým uživatelům (M. Svoboda, diskuse) 
V návaznosti na přípravu využití řezů Knihovny.cz pro katalogy MZK, KNAV, NK a dalších knihoven 
požádal M. Lhoták M. Svobodu a informaci, zda a jak může jít projekt CARDS tomuto vývoji naproti. 
M. Svoboda informoval o tom, že v zadání je požadavek na otevřené řešení přes API. Upozornil na 
skutečnost, že pokud bude vybráno open source řešení, bude propojení s CPK bez problémů. Pokud 
bude zvoleno komerční řešení, může být pro otevření přes API problémem vysoká cena. 

 
VIII. Různé 
M. Lhoták požádal v návaznosti na informaci o zapojení 94 knihoven do CPK o okamžité dodání 
podkladů pro aktualizaci maillistu členů Rady CPK včetně zapracování případných změn ve vedení 
zapojených knihoven. 

 
IX. Závěry a doporučení 
Členové ŘC CPK ocenili postup prací na půdě MZK ve spolupráci se členy ET na využití Knihovny.cz 
jako základu katalogů knihoven, vylepšení funkce tlačítka To chci a realizaci jednotné registrace 
prostřednictvím Bank iD. S uspokojením vyslechli zprávu o tom, že API Získej pro AKS bude letos 
dotaženo a všechny projekty VISK budou splněny. S ohledem na postupující integraci služeb 
českých knihoven vyslovili naději, že řešení zvolené pro CARDS bude dostatečně otevřené. 

 
X. Úkoly 
 
Dodání podkladů pro aktualizaci maillistu členů Rady CPK včetně zapracování případných změn ve 
vedení zapojených knihoven 
Odpovídá: M. Krčál, B. Stoklasová 
Termín: ihned 
 
Zaslání nabídky Palmknihy členům ŘV 
Odpovídá: J. Pavlík, B. Stoklasová 
Termín: ihned 
 
Prezentace řezu Knihovny.cz pro MZK na jednání Rady CPK 
Odpovídá: M. Krčál 
Termín: 15.11.2023 
 
Prezentace o problematice zapojování malých knihoven pro Radu CPK 
Odpovídá: M. Wolna 
Termín: 15.11.2023 
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Vystavení kódu a scriptu pro implementaci Bank iD do ALEPHu 
Odpovídá: M. Denár, M. Bajger 
Termín: prosinec 2023 
 
MVS – příprava a realizace workshopu pro ředitele knihoven  
Odpovídá: Karolína Košťálová  
Termín: říjen 2024 
 
 
 
 


